
Stanovska organizacija JUU 
Iz sekcije 

—s Sreskim učiteljskim društvom. III. ba
novinska skupščina JUU, ki se je vršila 17. 
in 18. avgusta 1933., "je sprejela predlog go
spodarskega odseka, da se ustanovi pri sek
ciji obrambni sklad, ki naj služi za pravno 
razčiščenje načelno važnih zadev. V ta sklad 
prispeva vsak član JUU sekcije za dravsko 
banovino po 5 Din do konca poslovnega leta. 
Sklenjeno je bilo, da se pošlje predlog za 
ustanovitev obrambnega sklada še vsem sre
skim učiteljskim društvom v izjavo. Ker se 
je velika večina s. u. dr. izjavila za predlog 
in so nekatera društva že poslala po 5 Din 
za vsakega člana, prosimo še ostala s. u. dru
štva, da pred zaključkom letnega obračuna, 
nakažejo blagajni sekcije JUU v Ljubljani 
po 5 Din za vsakega člana. 

—s Upraviteljstva osnovnih šol naproša
mo, da posredujejo pri krajevnih šolskih od
borih v svrho poravnave zaostale naročnine 
za pedagoški list »Popotnik«. — Uprava. 

—s Vsa sreska učiteljska društva napro
šamo, da poravnajo vse zaostanke in redna 
plačila napram sekciji najkasneje do 15. ju
nija t. 1. Društva, ki ne bodo poravnala svo
jih obveznosti ne morejo biti zastopana na 
banovinski in državni skupščini. 

—s Učitelji občinski odborniki. Zel Jan
ko in Resman Rado v občini Apače, Mavric 
Karol v občini Gor. Radgona, Miki Ciril in 
Stopar Slavko v občini Ljutomer, Miloš Taj
nik, š. upr. v Slov. Bistrici v občini Slovenska 
Bistrica  mesto in Anton Podvršnik, š. u. v 
Šmartnu na Pohorju v občini Šmartno ob 
Paki. 

Iz druStev: 
= JUU — SRESKO DRUŠTVO KRANJ 

bo zborovalo v sredo 16. maja t. 1. ob 9. uri 
na deški šoli v Kranju s sledečim dnevnim 
redom: 1. Situacijsko poročilo. 2. Računstvo 
v narodni šoli, predava tov. Rape VI. 3. Vo
litev delegatov. 4. Stanovski razgovori. 

ODBOR. 
= OPOZORILO ČLANSTVU SRESKIH 

UČITELJSKIH DRUŠTEV LJUBLJANA, 
LJUBLJANA OKOLICA VZHODNI IN 
ZAHODNI DEL, KAMNIK IN LITIJA. 

Predvidoma se bo vršilo 19. t. m. o b 
9. u r i v d v o r a n i h o t e l a U n i o n v 
L j u b l j a n i skupno zborovanje zgoraj na
vedenih s. u. društev. Definitivno objavo 
bomo priobčili v dnevnikih in prihodnji šte
vilki »Učiteljskega tovariša«. 

= JUU SRESKO DRUŠTVO V SLO
VENSKI BISTRICI zboruje v sredo dne 
16. maja 1934. ob 8. uri dopoldne v Makolah 
z običajnim dnevnim redom. Od postaje 
Poljčane vozi avtobus. — Pridite vsi. — Mi
loš Tajnik, t. č. predsednik. 

+ JUU — SRESKO DRUŠTVO LJUB
LJANAMESTO je zborovalo v petek, dne 
16. marca t. 1., zvečer. Zborovanja se je ude
ležilo precejšnje število članstva, ki je uvo
doma počastilo spomin pokojne članice, tov. 
Milene FisterMatičeve. 

Poročilu o tekočih zadevah je sledilo či
tanje okrožnic in situacijsko poročilo z de
bato o internih organizačnih zadevah, podrob
nih učnih načrtih, redukciji državnih uradnic 
— poročenih učiteljic, zaščita stanu in za
stopstvo učiteljstva v ljubljanskem občin
skem svetu. 

Na osnovi konkretnih dokazov je član
stvo ugotovilo, da je možno brez redukcij 
namestiti vse brezposelne učiteljske abitu
riente in popolnoma izpolniti učiteljski sta
lež, ako bi našla država drugje upravičenejšo 
štednjo, ki bi socialno manj prizadela kakor 
štednja pri plači poročenih učiteljic. 

Največ zanimanja je vzbudilo poročilo 
o predlogu obč. svetnika g. Jos. Turka gle
de učiteljske stanarine. Po vsestranski debati 
je članstvo soglasno sprejelo predlagano re
solucijo, ki je bila objavljena v »Slov. naro
du« in 32. štev. »Učit. tovariša«. 

Ker se tudi v drugih javnih kulturnih in 
političnih organizacijah dogajajo slučaji, da 
se podcenjuje delo učiteljstva in napada naš 
stan, se je sklenilo sklicati sestanek učiteljev 
— javnih funkcionarjev — z odborom, kjer 
se bo sklepalo kaj se je storilo v obrambo 
stanovskih interesov in kaj bo potrebno v 
bodočnosti. 

Ob sklepu podrobne razprave je član
stvo odobrilo postopanje sekcije glede spora 
v JUU in izrazilo željo, naj tudi v bodoče 
deluje v enakem smislu. Po določitvi glav
nega poročevalca o podrobnih učnih načrtih 
za prihodnje celodnevno zborovanje je za
ključil predsednik lepo uspelo zborovanje. 

Predsednik: 
Mlekuž Vekoslav, s. r. 

+ JUU SRESKO UČITELJSKO DRU
ŠTVO ZA SREZ LOGATEC je zborovalo 
dne 17. marca 1934. v osnovni šoli na Rakeku. 
Zborovanja se je udeležilo 52 članov, to je 
50%. 

Tovariš predsednik Doljak pozdravi ob 
otvoritvi navzoče članstvo, imenoma pa na
novo vstopivša člana tov. Gardola in Nov
ljana. Poda situacijsko poročilo o obeh pred
sedniških zborih v Mariboru in Ljubljani ter 

Tajnik: 
Josip Mihelič, s. r. 



pojasni položaj, ki je nastal po odgoditvi 
državne skupščine. 

Tovariš tajnik prečita došle dopise, ki se 
sproti obravnavajo. 

Zborovalci se strinjajo s predlogom dru
štva Sv. Lenart glede pošiljanja dopisov kme
tijske stroke narodnim šolam s strani banske 
uprave, v kolikor se to že ne vrši. Sekcija 
JUU naj tozadevno intervenira pri banski 
upravi. 

Mnenje učiteljstva tukajšnjega sreza gle
de mladinske revije »Naš rod« in »Mlade Ju
goslavije« je bilo deljeno, vendar je prevla
dovalo mnenje, da je škoda opustiti že vpe
ljano in mladini priljubljeno revijo »Naš rod« 
v prid »Mladi Jugoslaviji«, katere naloga na
domeščati učne knjige na vseh stopnjah na
rodne šole bi bila skrajno dvomljiva. 

Brezposelnemu tov. Edmundu Božičku iz 
Žirov plača društvo kot podporo znesek 
500 Din v dveh obrokih. Ta vsota se bo krila 
z naknadnim prispevkom članstva po 5 Din. 
Nenavzoči tovariši(ice) naj pošljejo z me
sečno članarino še ta znesek. 

Izjavo našega narodnega poslanca, gospo
da dr. Rapeta v narodni skupščini ob priliki 
proračunske debate, v kateri obžaluje, da se 
nameščajo »učiteljiizbeglice« na meji, je vze
lo učiteljstvo z obžalovanjem na znanje. Mne
nja je, da ni gospod dr. Rape v »nikakem 
oziru upravičen dvomiti zlasti v narodnem 
oziru o »izbeglicah«, ki so dosedaj z vso vne
mo delovali na vseh področjih izvenšolskega 
dela in želi za to delo že vidne uspehe. Uči
teljstvo protestira proti taki žaljivi izjavi in 
pričakuje, da g. poslanec dr. Rape javno iz
javi v čem so se njegovi volilci »učitelji iz
begliee« pregrešili! 

Tov. Dolgan referira o koncentraciji iz
venšolskega dela, to je o koncentraciji gospo
darskega in prosvetnega dela ter o skupnem 
in enotnem delu vseh društev v okraju. Zah
teve, ki jih nalagajo oblasti in krajevni čini
tclji učiteljstvu, so tako ogromne, da ni mo
goče vsem ugoditi. Da pridemo v okraju do 
enotnega dela, je nujno potrebno proučiti po
trebe naše vasi v gospodarskem, nacionalnem 
in duhovnem oziru, da skupno urežemo enot
no brazdo, v katero vsejemo seme našega 
dela. V ta namen naj učiteljstvo enega sreza 
ali morda večjega kraja v medsebojnih prija
teljskih sestankih poroča o razmerah v svo
jem kraju, da lahko vsak spozna razne pri
like in načine konkretnega dela. Tudi organi
zacija naj bi poznala konkretne pojave in 
smeri o izvenšolskem delu in naj bi na pod
lagi teh resničnih prilik dajala navodila vse
mu drugemu delovnemu učiteljstvu. Povsod 
naj nas spremlja načelo o enotnosti dela v 
gospodarskih in prosvetnih ciljih in vseh 
ustanov v kraju, zlasti pa je potrebno enotno 
mišljenje in delo učiteljstva. 

Tovariš Dolgan se naproša, da bo skli
ceval in vodil prijateljske sestanke, na kate
rih se bo poročalo in proučevalo naše kraje 
v svrho poenotenja izvenšolskega dela. 
Doljan Valentin, preds. Milan Sartori, taj. 

+ JUU SRESKO DRUŠTVO ŽUŽEM
BERK je zborovalo v sredo 14. marca 1934. v 
Žužemberku ob številni udeležbi. 

Tov. predsednik Mervar otvori po daljši 
odsotnosti zborovanje na veliko veselje vseh 
navzočih in pozdravi navzoče zborovgice. Na
to preide na dnevni red. 

50 letnico g. bana dr. Draga Marušiča se 
je spomnilo tudi naše društvo in g. jubilantu 
prisrčno čestitalo. 

Poroča, da se je šolsko vrtnaski krožek 
izpopolnil še z dvema članoma in sicer s tov. 
P. Japljem iz Hinj in Antonom Žumrom iz 
Žužemberka. Krožek bo pripravljal za šolsko 
vrtnarsko razstavo ter skupno naročal go
molje, semena itd. 

Nato je podal podpredsednik tov. Koren
čan poročilo o predsedniškem zboru, ki je bilo 
soglasno sprejeto. 

Zatem je predavala tov. Anica Šercelj o 
državljanski vzgoji. Predavateljica je prav le
po objasnila pojem in pomen državljanske 
vzgoje za mladino ter učiteljeve naloge v 
tem pogledu. Predavanje je bilo prav lepo 
zasnovano ter je želo obilo pohvale in pri
znanja. 

Nato se je vršil pogovor o sol. vrtovih in 
njih ureditvi ter pomladanskem delu na vrtu, 
o sajenju in gojenju zelenjadi in cvetja. Raz
govor je prav spretno vodil tov. predsednik 
Mervar ter podal kot izboren vrtnar mnogo 
prekoristnih smernic. 

Na zborovanju so se sprejele sledeče re
solucije: 

Službena mesta naj se razpisujejo vsa, 
dobra in slaba. — Predsedniškemu zboru pred
sednikov sekcij se izreče popolno zaupanje. 

Prihodnje zborovanje bo meseca maja v 
Šmihelu. 

Takrat se bo vršil »gospodarski dan«. 

pa je navzoča brezposelna abiturientka od
klonila češ, da je poniževalno sprejemati mi
loščino in zahtevala za brezposelne le službe. 
Pri tej priliki se je zopet načelo vprašanje po
ročenih učiteljic. Večina je poudarila znano 
stališče, ki ga ima o tej zadevi stanovska or
ganizacija. Debatiralo se je tudi o sestavi po
drobnih učnih načrtov. Na predlog sreskega 
šolskega nadzornika tov. Rusa je bil sprejet 
sklep: Z izdelavo podrobnih učnih načrtov se 
počaka do tedaj, da reši nadrejena oblast dru
štveno vlogo o podaljšanju termina. Društvo 
je tudi sklenilo, da bo prihodnje zborovanje v 
Cerkljah. 

Predsednik: 
Josip Lapajne. 

Fr. Mervar, 
t. č. predsednik. 

+ JUU — SRESKO UČITELJSKO DRU
ŠTVO V CELJU je zborovalo 10. marca 1934. 
ob navzočnosti 156 članov(ic), t. j . 83%. 

1. Iz poročila tov. predsednika. Ne re
dukcija učiteljstva, nove namestitve so po
trebne, saj manjka ogromno število učiteljev 
in šole stoje prazne. 

Odgoditev izredne skupščine je veren 
dokaz 'razmer v organizaciji in je potrebna 
temeljita reorganizacija. 

2. Dopisi: Pošiljanje dopisov kmetijske 
stroke ni potrebno. Banska uprava pošilja 
važnejše dopise že sedaj. 

3. Poročila: Nadzornik tov. Pestevšek 
poroča o vtisih pri prvem nadzorovanju in 
poda smernice k vzgoji mladine. Govori o 
nadaljnjem delu pri uč. načrtih in p'ri poro
čilu o razstavi šol. vrtov, predlaga prireditev 
sreake razstave, kateri se na predlog tov. 
predsednika priključi irazstava štajerske ko
koši. 

4. Predlogi in resolucije. 
A. a) Z ozirom na izjavo ministra pro

svete v svojem proračunskem ekspozeju. da 
učni načrti, ki naj bi stopili s 1. sept. 1934. 
v veljavo, ne bodo uveljavljeni, naj banska 
uprava s posebnim odlokom ukine vse na
daljnje delo na podrobnih učnih načrtih. 

b) Istočasno prosimo bansko upravo, da 
v bodoče prepusti izdelavo okvirnih načrtov 
nalašč zato izbrani anketi, ki bi sestavila ta
ke načrte za vse kategorije šol v banovini, a 
vsaka šola bi naj na podlagi teh okvirnih 
učnih načrtov izdelala zase svoj podrobni 
učni načrt. Vsaka šola je za svoj okoliš avto
nomna, ker ji to avtonomijo šol. pouka dik
tira sam ambijent, v katerem se šola nahaja. 

B. Šolski upravitelji naj se razbremene 
naraščajočega dela, zlasti naj se pri nalaganju 
izvenšolskega dela upošteva njihova zaposle
nost v šoli. 

C. Uvedejo naj se zopet matični listi in 
izkazi, ki so cenejši in praktičnejši od kata
loga in knjižic. 

Č. 1—2 dnevni kmetijski in gospodinjski 
tečaji za učiteljstvo naj bodo z ozirom na 
povezanost snovi skupni. 

5. Predavanje. Prof. g. Sila je predaval o 
svetovnih nazorih in verstvu. Članstvo je z 
izredno pozornostjo sledilo zanimivemu raz
pravljanju in se je g. predavatelju ob za
ključku oddolžilo z aplavzom. 

+ JUU SRESKO DRUŠTVO V KRA
NJU je zborovalo 9. marca t. 1. v Kranju. 
Zborovanja se je udeležilo 73 članov. Pred
sednik tov. Lapajne Josip je poudaril nacional
no zavest, s katero so prežeti vsi člani. O tem 
se je prepričal ob pregledu šol kranjskega sre
za in našel, da vzgaja vse učiteljstvo mladino 
v nacionalnem in državnem duhu. Zato so vse 
pavšalne ovadbe zgrešene in škodujejo časti 
vsega učiteljstva. Dalje se je spomnil učiteljice 
Jugovičeve, bivše šolske upraviteljice v Kra
nju, ki je dopolnila 84 let in bila nad 50 let 
včlanjena v stanovski organizaciji. Ona je 
vzor delovne stanovsko zavedne učiteljice. 
Zato jo je društvo odlikovalo in ji izročilo 
častno diplomo. 

Sreski kmet. referent g. J. Šuštič je nato 

Rredaval o pomenu učnih travišč in o zem
„iških sestavinah ter pomenu racionalnega 

gnojenja. Predavanje je bilo zanimivo zlasti 
za one, ki se pečajo s kmetijskim poukom. Iz
razila se je želja, da bi dobile vse šole tabele 
o pravjlni uporabi umetnih gnojil glede na 
kakovost in kiselost zemlje. 

Pri obravnavi stanovskih zadev se je 
sklenilo, da prispeva vsak član 5 Din na rnesec 
za 4 brezposelne abituriente v srezu Kranj, kar 

Rafaela Hrovatova, 
t. č. tajnica. 

Tajnik: 
Rupret V. 


